
بی احتیاطی گردشگران و چوپانان
 عامل اصلی آتش سوزی  در جنگل ها و مراتع

معــاون حفاظت و اموراراضی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
ســمنان بی احتیاطــی گردشــگران و چوپانان بــه عنوان عامــل اصلی بروز 

آتش سوزی ها در این استان نام برد.
حمیدرضا عبدوس ۸ مردادماه در جلســه شورای حفاظت اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان ســمنان که با حضور مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری، معاونین، فرمانده یگان حفاظت، برخی از روسای ستادی و روسای 
ادارات منابع طبیعی شهرســتان ها برگزار شــد،اظهار کرد: آتش سوزی ها در 

جنگل ها و مراتع هر ساله با افزایش دمای هوا افزایش می یابد.
وی از آتش سوزی به عنوان یکی از عوامل تخریب عرصه های منابع طبیعی، 
نام برد و تصریح کرد: متاسفانه هر ساله با گرم شدن هوا شاهد افزایش حوادثی 
از این دســت در سراسر کشور هســتیم.معاون حفاظت و اموراراضی اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان از انجام اقدامات پیشگیرانه با هدف جلوگیری 
از حریق، در همه مناطق بحرانی و کوهستانی این استان خبر داد و خاطرنشان 
کرد: اقدامات پیشگیرانه در جنگل های دست کاشت استان که از اهمیت بالایی 

برخوردارند نیز با جدیت در اولویت قرار گرفته است.
عبدوس اضافه کرد: در سال گذشته ۸ مورد حریق در اراضی جنگلی استان 
سمنان به وقوع پیوســت که در مجموع ۱۱ هکتار از اراضی مرتعی و جنگلی 
اســتان را دربرگرفت.وی از فراوانی آتش سوزی ها در شاهرود و دامغان در سال 
گذشــته خبر داد و گفت: بعد از این دو شهرستان، مهدیشهر نیز با دو حادثه 
آتش سوزی بیشترین حریق را در سال گذشته تجربه کردند. معاون حفاظت و 
اموراراضی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان از بی احتیاطی به عنوان 
عامل اصلی آتش ســوزی در مراتع و جنگل ها نام برد و اظهار کرد: بیشــترین 
بی احتیاطی منجر به حریق توسط گردشگران و چوپانان محلی رخ می دهد.وی 
ادامه داد: همچنین معمولا آتش سوزی های غیرعمد نیز در اثر وقوع صاعقه، رها 

کردن شیشه یا مواد پلاستیکی آتش زا و...رخ می دهد.
عبدوس هشــدار داد: در صورت وقوع آتش ســوزی به صــورت عمدی در 
جنگل ها و مراتع اســتان با متخلفان برابر قانون برخورد می شود. جعفرمرادی 
حقیقی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان سمنان نیز به نقش مهم 
مردم در حفاظت از منابع طبیعی پرداخت و گفت: هرچه آحاد مردم در جریان 
اهمیت موضوع حفظ عرصه های طبیعی قرار گیرند، زمینه بروز حوادث آسیب زا 

در این بخش نیز کاهش می یابد.
وی آگاهی بخشــی به مــردم را در حفاظت از ســرمایه های طبیعی موثر 
برشمرد و گفت: هر چه مردم شناخت بیشتری از اهمیت این سرمایه های ملی 

داشته باشند، فرآیند حفاظت از آنها آسان تر خواهد بود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ســمنان با بیان اینکه توجه 
به فعالیت های جهادی از اهمیت مضاعفــی در حفاظت ازعرصه های طبیعی 
برخوردار اســت ادامه داد: برگزاری کارگاه های آموزشــی مستمر برای اقشار 
مختلف مردم و آشنایی بیشــتر آنها با سرمایه های حوزه منابع طبیعی باعث 
کاهش تشــکیل پرونده های قضایی در این بخش می شود.وی با بیان اینکه در 
پی بارندگی های بهاری ، امسال پوشش گیاهی غنی  تری داریم گفت: از این رو 
می طلبد کلیه دستگاه های عضو ستاد بحران برای مقابله با حریق های احتمالی 
در جنگل ها و مراتع آمادگی لازم را داشــته باشند. ضمن اینکه باید از ظرفیت 
سازمان های مردم نهاد، سپاه، بسیج، جمعیت هلال احمر و سایر اقشار جامعه 

نیز به نحو احسنت استفاده شود.

خراسان شمالی سینمای تخصصی ندارد
معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشــاد خراسان شمالی گفت: این استان 

سینمای تخصصی و پردیس سینمایی ندارد.
مرواری اظهار کرد: ســینماهای موجود در اســتان، تخصصی نیســتند و 
مجتمع های فرهنگی چند منظوره هســتند که به تجهیزات سینمایی مجهز 
شده اند.وی افزود: از سوی دیگر مجتمع های فرهنگی که در این استان وجود 
دارند متاسفانه فرسوده شده اند، به عنوان مثال سینما گلشن در بجنورد یکی 
از آن ها است که نیاز به بازسازی دارد.مرواری ادامه داد: برای سینمای شیروان 
به منظور بازســازی آن اعتبار در نظر گرفته شده که سقف و صندلی های آن 
در حال بازسازی است.وی با اشاره به در حال حاضر در این استان هفت سالن 
سینمایی وجود دارد، بیان کرد: در شهر راز یک سالن سینمایی در حال تجهیز 
شدن است که برای تجهیز آن یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعتبار در نظر 

گرفته شده و به زودی به مرحله اکران فیلم خواهد رسید.
به گزارش ایســنا، این مقام مســئول تصریح کرد: تنها شهری که در این 
اســتان فاقد سالن سینما است، شهر جاجرم اســت.وی افزود: علاوه بر آن در 
شهر بجنورد در مجتمع هماگ، هفت سالن سینمایی ساخته شده که در حال 
تکمیل و تجهیز شدن اســت.معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد خراسان 
شمالی تصریح کرد: با توجه به اینکه تعداد علاقمندان به سینما در شهر بجنورد 
بیشتر اســت و کمبود در این شهر بیشتر احساس می شود، با به بهره برداری 

رسیدن سالن های سینما در مجتمع هماگ این مشکل مرتفع می شود.

 کشت محصول سویا برای  کشاورزان گلستانی 
به صرفه نیست

کشت محصول سویا برای  کشاورزان گلستانی به صرفه نیست و کشاورزان 
دیگر تمایلی چدانی به کشــت این محصول ندارند. کشاورزان استان بارها به 
مســئولان اعلام کردند که قیمت خرید تضمینی سویا مقرون به صرفه نیست 
و دولت یک فکر اساســی کند.کشــاورزان گلستانی کشت محصول سویا را به 
صورت بهاره و بعد از برداشت کلزا و جو و گندم انجام می دهند. گلستان زمانی 
از قطب های تولید غلات و دانه های روغنی از جمله ســویا به شمار می رفت.
کشاورزان گلســتانی دیگر تمایلی چدانی به کشت سویا ندارند و از مسئولان 
جهاد کشاورزی بارها درخواست کردند که قیمت خرید تضمینی سویا افزایش 
پیدا کند. قیمت محصول ســویا باید شامل نرخ تورم شود و مانند دیگر اقلام 
مثل گندم و شالی هرساله باید افزایش پیدا کند.چندسالی است که کشاورزان 
گلستانی با وجود هزینه بالا کشت سویا انجام دادند و چیزی به جز ضرر و زیان 
درو نکردند. گرمای هوا و خشکسالی یکی از عامل اصلی کاهش عملکرد سویا 

در استان بوده است.
زمانی ۷۰ درصد ســویای کشور در گلســتان تولید می شد  و کشت دانه 
روغنی ســویا در این استان حدود نیم قرن سابقه دارد. درحال حاضر با وجود 
خشک سالی و گرمای شــدید هوا، خرید تضمینی کشت محصول سویا برای 
 کشــاورزان گلستانی به صرفه نیست.یک کشاورز در گفت وگو با خبرنگار ایلنا 
گفت: اکثر کشاورزان گلســتانی از وضعیت نهاده و بازار فروش سویا به شدت 
ناراضی هســتند که همین موضوع باعث شده که بنده سطح زیر کشت سویا 
در سال جاری را کاهش بدهم.محمد احمری بیان کرد: هرساله پاییز محصول 
سویا را که به  کارخانه منتقل می کنیم متاسفانه کارخانه افت شدید قیمت این 
محصول را اعلام می کند که این موضوع باعث کاهش شدید درآمد ما کشاورز 
می شود.وی بیان کرد: متاســفانه قیمت خرید تضمینی سویا افزایش خاصی 
نکرده است و هر ساله ما درحال ضرر دادند هستیم. امسال ۵ هکتار سویا کشت 
کرده ام و قصد دارم ســال آینده با این روند دیگر سویا کشت نکنم.وی افزود: 
در این شرایط کشت های گندم، آفتاب گردان و شالی بیشتر برای ما کشاورزان 
به صرفه است. مسئولین جهادکشاورزی استان به فکر ما قشر مظلوم کشاورز 

باشند و باید قیمت خرید تضمینی سویا را با نرخ تورم جامعه افزایش دهند 
به گزارش ایلنا از گرگان، رئیس اداره پنبه و دانه های روغنی جهاد کشاورزی 
گلســتان هم با بیان اینکه کشت سویا در گلستان پس از برداشت محصولات 
پاییزه آغاز می شــود افزود: با توجه به اینکه در کشور وابستگی ۹۰ درصدی به 
روغن و کنجاله وجود دارد کشــت محصولاتی مانند سویا، کلزا، آفتابگردان و 
کنجاله جزء سیاست های دولت است تا در این بخش ها به خودکفایی برسیم.

محمد موســی خانی در گفت و گو  با ایلنا گفت: امســال قیمت تضمینی هر 
کیلوگرم ســویا از سوی دولت ۳۶۰ هزار ریال تعیین شده است. کتول، گرگان 
۳، سحر، ویلیام و ســامان« از جمله ارقام سویا در گلستان هستند.وی گفت: 
کشاورزان گلستانی دیگر مانند سال های اخیر برای کشت سویا رغبت ندارند و 

بیشتر برنج کشت می کنند که چون برنج سود بیشتری برای کشاورزان دارد.
وی افزود: کشت سویا در گلستان به صورت بهاره و بعد از برداشت محصولات 
پاییزه مانند کلزا، جو و گندم از خرداد آغاز می شود و زمان برداشت محصول 

نیز از مهر تا دی خواهد بود.

سمنان

خراسان شمالی 

گلستان

در سربیشه ۵ کانون فرسایش بادی 
وجود دارد

بیشترین گرد و غبار شهرســتان سربیشه به ۵ کانون 
فرسایش بادی این شهرستان اختصاص دارد.

محمودی سرپرســت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
شهرســتان سربیشــه گفت: گرد و غبار ناشی از ۵ کانون 
بحرانی فرســایش بادی در شهرستان سربیشه مشکلات 
زیادی برای شــهروندان و خسارات زیادی به زیرساخت ها 
وارد می کند.  او افزود: پدیــده بیابانی ۱۵۹ هزار هکتار از 

وسعت شهرستان را تشکیل می دهد.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، محمودی بیان 
کرد: اداره منابع طبیعی شهرستان سربیشه تاکنون در ۳۱ 
هزار هکتار از اراضی بیابانی شهرستان عملیات بذر پاشی و 

مدیریت رواناب را انجام داده است. 
سرپرســت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان 
سربیشــه ادامه داد: باد های ۱۲۰ روزه سیســتان، دخالت 
انســان ها در زیســت بوم ها، کمبود بارش و از بین رفتن 
پوشش گیاهی عامل اصلی ایجاد گرد و غبار در شهرستان 

است.

عدم هماهنگی دستگاه ها 
مانع بهره برداری از »سه راه مرگ«

پروژه تکمیل تقاطع دو جاده پاتاوه به دهدشت و یاسوج 
به اصفهان در سه راهی »گندی خوری« چند سالی است 
که برای جلوگیری از خطرات و تصادفات متعدد شــروع 
شــده، اما به دلیل همکاری نکردن دستگاه های مختلف 

دولتی معطل مانده است.
یکی از رانندگان در حــال تردد این محور به خبرنگار 
ایسنا گفت: بیش از ۵۰ تصادف در این سه راهی رخ داده 
و من این را به چشمان خودم دیدم لذا از مسئولین استان 
انتظار داریم تا سریعتر نسبت به تکمیل و بهره برداری از 
این تقاطع اقدام کنند.یک راننده دیگر نیز در این خصوص 
گفت: این ســه راهی چون خطرناک اســت و تصادفات 

زیادی در آن رخ داده به سه راهی مرگ معروف است.
همچنین یک راننده تریلر نیــز در ادامه گفت: تقاطع 
گندی خوری واقع در محدوده محور یاســوج به اصفهان 
و محور پاتاوه به دهدشــت خطرناک اســت و خودروها 
بخصوص خودروهای سنگین بصورت ایمن نمی توانند که 
راحت و بدون خطر دور بزنند.یکی از اهالی منطقه نیز به 
خبرنگار ایسنا گفت: تقاطع گندی خوری چند سال است 
کــه بلاتکلیف مانده و با عــدم هماهنگی و عدم همکاری 
دســتگاه های محلی و ملی مواجه اســت که از مسئولان 
استان انتظار داریم فکری اساسی برای تکمیل این پروژه 

کنند.
محمد راستا، مدیرکل راه و شهرسازی استان کهگیلویه 
و بویراحمد در این خصوص به خبرنگار ایســنا گفت: این 
پروژه در حوزه کاری راه و شهرســازی نیست بلکه مربوط 
به حوزه زیرساخت اســت اما خیلی پیگیر بودیم تا فعال 
شد و بخش زیادی از معارضاتش را از طریق شورای تامین 
شهرستان دنا و مردم حل کرده ایم. صمصام »آقایی«، مدیر 
شرکت زیرساخت در استان کهگیلویه و بویراحمد نیز به 
خبرنگار ایسنا گفت: تقاطع گندی خوری در مسیر یاسوج 
اصفهان و پاتاوه به دهدشــت هم اکنون پس از چند سال 

۱۶ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی افــزود: این تقاطع به خاطــر معارضات محلی که 
وجود داشــت نیمه تمام رها شــده بود اما با تلاش های 
صورت گرفته معارضات محلی را برطرف شده و هم اکنون 
با ناهماهنگی هایی در دســتگاه های دولتی مواجه شــده 

است. 
آقایی اظهار کرد: مدتی اســت منابع طبیعی استان و 
شهرستان دنا مانع عملیات اجرایی این پروژه شدند، طی 
یک ماه اخیر منابع طبیعی اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
 و شهرســتان دنا مانــع عملیات اجرایی این پروژه شــده

 است. 
مدیر شرکت زیرساخت در استان کهگیلویه و بویراحمد 
خاطرنشان کرد: البته شرکت گاز مخابرات و برق نیز باعث 
کندی عملیات اجرایی این پروژه مهم شدند و روند اداری 

آنها در حال انجام است.
وی ادامه داد: پرداخت خســارت به منابع طبیعی بین 
دو دستگاه دولتی است که طبق قانون قابل حل است اما 
نبایــد با ممانعت از عملیات اجرایی پــروژه با جان مردم 
بازی شــود. آقایی بیان کرد: همچنین از شــرکت پخش 
فرآورده های نفتی استان انتظار همکاری بیشتر در تامین 

سوخت مورد نیاز ماشین آلات این پروژه داریم.

قطع برق ۹۰ اداره پرمصرف 
در لرستان

مدیرعامل شــرکت توزیع برق لرستان از قطع برق ۹۰ 
اداره پرمصرف استان خبر داد.

مهران امیری با اشاره به افزایش مصرف برق در استان، 
اظهــار کرد: در حال حاضر باتوجه به گرم شــدن هوا طی 
روزهای اخیر، میزان مصرف برق نسبت به سال قبل حدود 
هشــت درصد افزایش یافته که لازم است همه مشترکان 
در مصرف برق، صرفه جویی را مدنظر داشــته باشــند.وی 
خاطرنشــان کرد: میزان مصرف برق در استان از مرز ۷۹۹ 
مگاوات گذشــت که نسبت به سال گذشــته ۶۰ مگاوات 
افزایش داشــته که بیشترین مصرف برق در طول روز ۷۳ 
درصد مربــوط به بخش خانگی و تجاری و در شــب ۷۵ 

درصد است.
به گزارش ایسنا، مدیرعامل شرکت توزیع برق لرستان 
تصریح کرد: کولرهای گازی بیشــترین میزان مصرف برق 
را دارند که لازم اســت در صورت اســتفاده حتماً از درجه 
استاندارد آن استفاده شود و در صورت استفاده از کولرهای 

آبی از دور کُند استفاده شود تا خاموشی رخ ندهد.
امیری بیان کرد: با توجه به ناترازی برق لازم اســت که 
همه مشترکان برق از وسایل برقی پرمصرف در ساعات اوج 
مصرف استفاده نکنند تا برق در اختیار همه شهروندان قرار 
گیرد.وی از قطع برق ۹۰ اداره پرمصرف در لرستان خبر داد 
و گفت: این ادارات به دلیل اینکه الگوی مصرف را در صبح 

و عصر رعایت نکرده اند با قطع برق مواجه شدند.

خراسان جنوبی

کهگیلویه و بویراحمد

لرستان
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پرنده شناسان کشت دوم برنج را نه 
تنها عاملی برای نابودی مواد آلی خاک 
برمی شمارند بلکه بر این باورند طولانی 
شدن فرایند کشت دوم برنج زیست گاه 
پرندگان مهاجر را با خطر جدی مواجه 

می کند.
در حالی برداشــت کشــت اول برنج در 
شالیزارهای مازندران به روزهای پایانی خود 
رسید که موضوع کشــت دوم این محصول 
به یک چالش جدی در بین فعالان زیســت 
محیطی تبدیل شــد. صاحبنظــران پرنده 
شناســی با بررســی چالش های کشت دوم 
برنج بــر روی پرندگان مهاجر به این نتیجه 
رســیدند که ایــن امر آســیب های را برای 
زیستگاه و محل تغذیه پرندگان مهاجر ایجاد 
خواهد کرد.کشت دوم برنج که در شهرهای 
مختلف اســتان بنا به شرایط محیطی زمان 
آغاز و برداشت این محصول تاریخ متفاوتی 
دارد در برخی از شالیزارهای استان برداشت 
کشــت دوم برنج تا پایــان مهرماه هم ادامه 
خواهــد داشــت.مازندران کــه در ۲ حالت 
میزبان پرندگان مهاجر اســت بخشی از این 
پرندگان به عنوان پرندگان زمستان گذران 
در این خطه از شــمال حضــور می یابند و 
بخشــی دیگر به صورت موقت در دشت ها 
و آب بندانهــای این اســتان فرود می یابند 
و بعد از اســتراحت چند روزه به پرواز خود 
برای مقصد نهای آسمان این استان را ترک 

می کنند.
پرنده شناســان بر این باورنــد در هر ۲ 
حالت حضور پرنــدگان مهاجر در مازندران 
کشت دوم برنج زیستگاه و محل تغذیه این 
پرنــدگان را با چالش مواجه خواهد کرد که 
این امر در دراز مدت ســبب کاهش حضور 
پرندگان مهاجر در این استان خواهد شد.با 
توجه به گرمایش زمیــن و تغیرات اقلیمی 
زمان کوچ پرندگان مهاجر دستخوش تغییر 
شد اما در سال گذشته از اواسط شهریور ماه 
اولین گله از پرندگان مهاجر زمستان گذران 
در تالاب ها و آب بندانهــای مازندران فرود 
آمدند.این پرندگان مهاجــر هرچند در آب 
بندان و تالاب های بزرگ مازندران فرود می 
آیند اما شالیزارهای اطراف محل تغذیه این 
پرندگان محســوب می شود که کشت دوم 
برنج این فرصت تغذیه را از آنها ســلب می 
کند.زمانی شــالیزارهای مازندران زیستگاه 
خوبی برای پرندگان مهاجر خواهند بود که 
بعد از برداشت اول محصول برنج بارش های 
پاییزه این زمین ها را پر آب و تغذیه مناسبی 

برای پرندگان فراهم شود.
پرنده شــناس و فعال زیســت محیطی 
مازنــدران  اظهــار کرد: کشــت دوم برنج 
زیان های چند بعدی برای محیط زیســت 
مازنــدران دارد کــه اثر منفــی آن بر روی 
پرنــدگان مهاجر یکی از آنها اســت.یونس 
یعقوب زاده بیان کرد: زمین های شــالیزاری 
مازندران که از جمله مکان های اصلی تغذیه 

پرندگان مهاجر محسوب می شود با کشت 
دوم در معرض تهدید قرار می گیرد.وی ادامه 
داد: بسیاری از پرندگان مهاجر در آب بندانها 
و تالاب های اســتان فرود می آیند اما برای 
تغذیه در شالیزارهای اطراف حضور می یابند 
تا تغذیه مناسبی داشته باشند.یعقوب زاده با 
اشاره به این که یکی از دلایل شکار پرندگان 
مهاجر در این اســتان پرواز این پرندگان در 
روستاهای همجوار برای یافتن تغذیه مناسب 
است، اظهار کرد: کشت دوم برنج و برداشت 
طولانی آن که تا پایان مهرماه هم کشــیده 
خواهد شد به حضور پرندگان مهاجر به این 
خطه از شمال آســیب خواهد زد.این پرنده 
شناس ادامه داد: همزمان با فصل مهاجرت 
بخش قابل توجهــی از این پرندگان مهاجر 
برای زمســتان گذرانی به مازندران ســفر 
می کنند و بخشــی دیگر برای اقامت چند 
روزه و اســتراحت در تالاب های استان فرود 
می آیند که تغذیه در شــالیزارها برای این 
پرندگان اهمیت دارد.یعقــوب زاده تصریح 
کرد: پرندگان مهاجر در مکانی فرود می آیند 
که جایی برای ماندن و تفذیه مناسب باشد 
و کشت دوم برنج تهدیدی برای حضور این 

پرندگان در مازندران است.
به گزارش ایرنــا، مدیر عامل آب منطقه 
ای مازندران اظهار کرد: هرچند که امســال 
شــاهد بارش های خوبی در استان بودیم که 
به رفع کم آبی در بســیاری از کشــتزارهای 
تحت تنش آبی استان کمک کرد، اما مانند 
سال های گذشــته انجام کشت دوم توصیه 
نمی شود و از کشــاورزان درخواست داریم 
که پس از برداشت برنج اقدام به کشت دوم 
چه به صورت رتون و چه نشاءِ مجدد نکنند.
حیدر داودیان افزود: امســال با برنامه ریزی 
و نوبت بنــدی توزیــع آب کشــاورزی و به 
کمک بارش های به هنگام از نظر تأمین آب 

شالیزارهای استان شرایط بهتری نسبت به 
سه سال اخیر داشتیم. اما با توجه به کاهش 
آورد رودخانه هــا و بارندگی هــا در مرداد و 
شــهریور هر سال و نیاز بالای کشت دوم به 
آب، امکان توزیع آب برای کشت دوم وجود 
ندارد. بنابراین توصیه می کنیم که کشاورزان 
به منظور پیشــگیری از چالش های ناشی از 
کم آبی و خســارات احتمالی از انجام کشت 
دوم خــودداری کنند.وی ادامــه داد: برای 
آبیاری کشــت دوم برنج در کشــتزارهای 
سراســر استان از منابع سطحی و زیرزمینی 

برنامه ای نداریم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران 
با اشــاره به وضعیــت نامناســب آب های 
زیرزمینــی در مازندران خاطرنشــان کرد: 
بسیاری از کشــاورزان به طور معمول برای 
انجام کشــت دوم آب مورد نیاز را از چاه ها 
برداشــت می کنند که فشار زیادی به منابع 
زیرزمینی وارد می کند.داوودیان با اشــاره به 
شرایط کاهشــی آمار آب های زیرزمینی در 
مازندران تصریح کرد: در ســال آبی جاری 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشته ذخایر 
آبی زیرزمینی مازنــدران ۱۹۰ میلیون متر 
مکعب کاهش یافته اســت. طبق آمارها تا 
پایان خرداد امســال تراز آب های زیرزمینی 
مازندران نســبت به زمان مشــابه در دوره 
درازمدت )ســه دهه پیش( ۱۱۲ سانتیمتر 
کمتر شد که رقم قابل توجه و نگران کننده ای 

است.
وی افزود: در فصل کشــاورزی پارســال 
۴۵ درصــد از ۲ میلیارد و ۵۰۸ میلیون متر 
مکعب آب اســتفاده شده در شــالیزارهای 
مازنــدران، یعنی معادل یک میلیارد و ۱۴۰ 
میلیــون متر مکعــب از منابــع زیرزمینی 
برداشت شده بود.این مقام مسئول  تصریح 
کرد: تلاش ما و همکاران مان بر این است تا 

با اجرای طرح های زیرساختی مهار و توزیع 
آب های سطحی همزمان با حفظ منابع آبی 
زیرزمینی نیاز آبی اســتان را تامین کنیم و 
انتظــار داریم که کشــاورزان نیز به منظور 
حفاظــت از آب های زیرزمینــی و پایداری 
کشــت هشــدارهای صادر شــده مبنی بر 

ممنوعیت کشت دوم را جدی بگیرند.
طبــق اعلام رســمی جهاد کشــاورزی 
مازندران امسال ۲۱۵هزار هکتار از زمین های 
کشاورزی اســتان زیر کشت اول برنج رفت 
کــه بیش از ۶۰ درصد آن ارقام طارم محلی 
و هاشمی است.برنجکاری یکی از مهم ترین 
فعالیت کشاورزی در مازندران و منبع مهم 
درآمد کشاورزان استان است و با تولید بیش 
از یــک میلیون ۵۰۰ هزار تــن، ۴۲ درصد 
برنج مورد نیاز کشــور از این اســتان تامین 
می شود. اســتان مازندران تولید کننده ۷۲ 
نوع محصــول زراعی و باغی اســت که در 
تولید ۱۵ محصول رتبه اول تا ســوم را دارد.

این اســتان با برخورداری از تنها ۲.۵ درصد 
زمین کشــاورزی کشور، سالانه هفت درصد 
از تولیدات کشــاورزی و ۱۱ درصد از ارزش 
اقتصادی محصولات کشــاورزی کشور را در 

اختیار دارد.
برداشــت مکانیــزه برنج از رقــم طارم 
در فصــل زراعی جاری با حضور اســتاندار 
مازنــدران و معاون وزیر جهاد کشــاورزی 
۲۱ تیرماه در بابل آغاز و آیین شــکرگزاری 
برداشت برنج جدید مازندران با ورود کمباین 
ویژه شالیزاری به زمین سه هکتاری یکی از 
کشاورزان روستای شریعت کلای بابل برگزار 
شــد.برنجکاری یکی از مهــم ترین فعالیت 
کشــاورزی در مازندران و منبع مهم درآمد 
کشاورزان استان است و با تولید بیش از یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن، ۴۲ درصد برنج مورد 

نیاز کشور از این استان تامین می شود.

فرمانده انتظامی استان ایلام با اشاره 
به اینکه از ورود اتبــاع بیگانه به مرز 
مهران در ایام اربعین ممانعت می شود، 
گفت: زائران غیرایرانی در ایام اربعین به 
مرزهای تعیین شده مراجعه کنند، در 
غیر این صورت برابر تدابیر کشور مقابل 

از خروج آنان ممانعت به عمل می آید.
ســردار »جمــال ســلمانی« در جمع 
فرماندهان قرارگاه های ۹ گانه فرعی اربعین 
و کارکنــان به کارگیری شــده در مأموریت 
اربعیــن اظهار کرد: مــرز بین المللی مهران 
در ســال های گذشــته ســهم بیش از ۵۰ 

درصدی را در پذیرایی از زائران حسینی )ع( 
داشته است و در ســال جاری پلیس ایلام 
این آمادگی را بــرای ارائه خدمات انتظامی 
و ترافیکی دارد.وی اضافه کرد: ســفر سهل، 
ایمن و آســان که از تدابیــر معظم له برای 
زائران اربعین حسینی )ع( ابلاغ شد، پلیس 
در این مقوله اقدامات خوب و موثری را انجام 
داده کــه ماحصل آن رضایــت رهبر معظم 
انقلاب از عملکرد پلیس در سال گذشته بود.
سردار سلمانی با اشاره به اینکه استفاده 
از تجربیات ســال گذشــته به عنوان چراغ 
راهی برای این مأموریت اســت گفت: سال 

گذشــته با راه اندازی ســامانه سجاد میزان 
ایستایی زائران در پایانه های مهران و کشور 
دوســت و همسایه به ۴ تا ۵ ثانیه رسید که 
این ایستایی در سنوات گذشته در آن سوی 
مرز ایران بین ۴ تــا ۷ دقیقه بود و این امر 
باعــث ازدحام جمعیت در پایانه مرزی و در 

شهرستان های عقبه شده بود.
وی با تأکید بر اینکه ســامانه سجاد برابر 
تدابیر فرمانده کل انتظامی کشور در اربعین 
امســال در تمامی مرزهای اربعینی کشــور 
اجرا می شود، گفت: ســامانه سجاد یکی از 
اقدامات موثر و با هدف ایجاد ســفری سهل 
و آســان برای زائران حسینی است که نیاز 
است توسط اهالی رســانه برای مردم عزیز 

اطلاع رسانی شود.
فرمانــده انتظامی اســتان ایــلام ایجاد 
ســفر ایمن را یکی دیگــر از اهداف پلیس 
در اربعین امســال دانست و گفت: تشکیل 
قرارگاه های فرعی ۹گانه در شهرستان های 
عقبــه کــه مســئولیت ایــن قرارگاه ها با 
فرماندهان انتظامی شهرســتان ها می باشد 
را از برنامه هــای هدفمنــد پلیس در جهت 
کنترل شــد و آمدی و تامین امنیت زائران 
حسینی)ع( در مسیرهای مواصلاتی منتهی 

به مرز مهران عنوان کرد.
وی به اهمیت جایگاه امنیت در برگزاری 

کنگره بزرگ اربعین اشاره کرد و گفت: اجر 
و پاداش برقراری امنیت زائران آقا اباعبدالله 
الحسین)ع( کمتر از خدمت به امام حسین 
)ع( نیست و این مأموریت فرصتی است که 
نصیب بنده و همکارانم در مجموعه انتظامی 
استان شده و کارکنان انتظامی استان مثل 
سال گذشــته با دل وجان و انگیزه در این 
مأموریت عاشــقانه به زائران حســینی)ع( 

خدمت می کنند.
سردار ســلمانی به پیش بینی برنامه های 
پلیس برای برگــزاری اربعین و کنترل آمد 
و شــد و کاهش ترافیک خبر داد و گفت: 
ساماندهی دستفروشان مستقر در پایانه و 

خودروهای زائران و مراجعه کنندگان به مرز 
مهران در پارکینگ های پیش بینی شده و با 
بکارگیری کارکنان باتجربه و باانگیزه از اهم 

اهداف پلیس در اربعین امسال خواهد بود.
به گزارش ایســنا و به نقــل از معاونت 
فرهنگــی و اجتماعی پلیس اســتان ایلام، 
جلســه توجیهی و هماهنگــی برنامه های 
اربعین بــا حضورفرمانده انتظامی اســتان، 
معاونــان، فرماندهــان قرارگاه هــای فرعی 
نه گانــه و کارکنــان به کارگیری شــده در 
اربعین حسینی)ع( در سالن اجتماعات غدیر 
انتظامی استان برگزار و بر لزوم آمادگی هر 

چه بیشتر تأکید شد.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان 
کرمانشاه با اشاره به پیگیری های صورت 
گرفته، پیرو دســتور وزیر بهداشــت 
هلال احمر  داروخانه  مجوز  صدور  برای 
کرمانشاه، گفت: متاسفانه این مجوز با 
وجود پایان مهلــت یک هفته ای وزیر 
بهداشــت به معاونت غذا و دارو، هنوز 

صادر نشده است.
محمدباقر محمدی در گفت و گو با ایسنا 
با بیــان اینکه پیرو پیگیری های اســتاندار 
کرمانشاه، اخیرا وزیر بهداشت با صدور مجوز 
برای داروخانه هلال احمر کرمانشاه موافقت 
کرد، افزود: وزیر بهداشــت در تاریخ ۳۰ تیر، 
از معاونت غذا و دارو وزارتخانه خواســت که 
با توجه به نیاز مبرم استان کرمانشاه به این 
داروخانــه و نیز عبور زائریــن اربعین از این 
استان، ظرف مدت یک هفته مجوز داروخانه 

هلال احمر برای کرمانشاه صادر شود.
وی ادامه داد: علی رغم ســپری شــدن 
مهلت یک هفته ای و پیگیری هایی که شخصا 

به صورت حضوری در تهــران انجام دادم و 
نامه وزیر را به صورت دستی به معاونت غذا 
و دارو بــردم، اما هنوز هیچ پاســخی مبنی 
بــر صدور مجوز داروخانــه دریافت نکردیم.
مدیرعامــل جمعیــت هلال احمر اســتان 
کرمانشــاه از اینکه دستور مســتقیم وزیر 
بهداشــت مبنی بر صدور مجــوز داروخانه 
هلال احمر کرمانشــاه روی زمین مانده ابراز 
تاسف کرد و گفت: پیگیری ها را همچنان با 

جدیت ادامه خواهیم داد.
محمــدی داروخانه هلال احمــر را نیاز 
ضروری کرمانشــاه و حق مردم دانســت و 
خاطرنشان کرد: این داروخانه کمک بسزایی 
به بیماران صعب العلاج و ســرطانی خواهد 
کرد تــا بتوانند داروهای خــود را با قیمت 
مناسب تری تهیه کنند. به علاوه امکان تامین 
بسیاری از داروهای کمیاب از طریق داروخانه 

هلال احمر فراهم است.
وی بــا بیان اینکه کرمانشــاه تنها مرکز 
استان در کشور است که داروخانه هلال احمر 

ندارد، یادآور شــد: ما هیچ مشــکلی برای 
راه اندازی این داروخانه، نه از نظر مکان و نه 

سایر موارد نداریم.
۳۰ تیرماه امســال بــه دنبال پیگیری ها 
و درخواست های اســتاندار کرمانشاه، وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با تاسیس 
داروخانه هلال احمر کرمانشاه موافقت کرد و 

یک مهلت یک هفته ای برای صدور مجوز این 
داروخانه بــه معاونت غذا و داروی وزارتخانه 
داد.این امــر امیدی را ایجاد کــرد که گره 
۲۸ ســاله صدور مجوز داروخانه هلال احمر 
کرمانشاه گشوده شود، اما گویا همچنان باید 
منتظر ماند و دید کرمانشاه چه زمانی صاحب 

این داروخانه خواهد شد.

فعال زیست محیطی مازندران  عنوان کرد

کشت دوم برنج تهدیدی برای زیستگاه پرندگان مهاجر 

فرمانده انتظامی استان ایلام:

ورود اتباع بیگانه به مرز مهران در ایام اربعین ممنوع است

داروخانه هلال احمر کرمانشاه، همچنان در بلاتکلیفی


